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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - یاســر 
دســتمالچیان درباره قانــون جدید 
ســاماندهی بــازار زمین، مســکن و 
اجاره بهــا برای جلوگیری از انتشــار 
آگهی هــای جعلی در ســایت های 

اینترنتــی معــروف اظهار 
داشت: تمام اخطارهای لازم 
را به سکوهای اینترنتی برای 
انتشــار آگهی های خرید و 
فروش مســکن را داده ایم 
و به دســتگاه های نظارتی 
اعــام کرده ایم کــه در این 
باره تصمیم گیــری کنند و 
اعام کردند که در ماه جاری 
تصمیمــات نهایــی گرفته 

خواهد شد.
وی ادامه داد: این قانون 
از 14 خــرداد ماه لازم الاجرا 
شــده است اما قبل از این که 
قانون شود تذکرات لازم را 
به سکوهای اینترنتی داده  و 
زیرســاخت های مورد نظر 
اجرای این قانــون را دیده 
بودیم. سکوهای اینترنتی به 

ویژه دیوار و شیپور در راستای اجرای 
قانــون جدید اقدماتی هم انجام دادند 
امــا اقدامــات مد نظــر وزارت راه و 

شهرسازی نیست.

دبیــر کارگروه تنظیــم و کنترل 
بازار اماک و مســتغات با بیان اینکه 
قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بها که آخرین اباغیه شــهید 
رییســی  در اردیبهشت ماه 1403 بود 
که در تاریــخ 1403.2.1.2 تصویب 
شده  بود، گفت: در بند 4 تبصره 9 ماده 

5 این قانون آمده اســت که به منظور 
جلوگیــری از درج آگهی خاف واقع 
توسط سکوهای مجازی انتشار آگهی 
امــاک و بنگاه های معامات اماک، 

انتشار آگهی اماک به هر شیوه ای منوط 
به تطابق مشخصات و کد پستی آگهی 
ملک با اطاعات سامانه ملی اماک و 
اسکان کشور و همچنین دریافت تایید 
مالک اســت. بنابراین از این پس هر 
ملکی که آگهی شود باید از چند محل 

تاییدیه بگیرد.
اشاره  با  دســتمالچیان 
به ســازو کار انتشار آگهی با 
توجه به قانــون جدید تاکید 
کرد:  بــرای بارگــذاری هر 
آگهــی باید بــرای آن ملک 
آگهی شده از سامانه اماک و 
اسکان تاییدیه گرفته شود به 
این صورت که سامانه تطابق 
کد ملی و کد پســتی را اعام 
می کنــد و اگر ایــن مطابقت 
انجــام و تایید نشــود، آگهی 
قابلیت انتشار نخواهد داشت 
و از طریق جلوی انتشار آگهی 

فیک گرفته می شود.
وی افــزود: در برخــی 
از آگهی های منتشــر شده از 
طریــق ســکوهای اینترنتی 
اساسا ملکی به ازای آن آگهی 
وجود ندارد برای همان ملک 
هر قیمتی که منتشــر شده متری 200 
میلیون تومان اســت و ایــن یکی از 
نمونه های قیمت سازی از طریق انتشار 
آگهی های جعلی محسوب می شود اما 

با ســازو کار قانون جدید دیگر امکان 
انتشار آگهی جعلی وجود ندارد.

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار 
اماک و مســتغات در پاسخ به این 
ســوال که قانون جدید چگونه قیمت 
سازی ها در انتشار آگهی های واقعی را 
تشــخیص می دهد، گفت: اگر مشاور 
اماکی بخواهد یک مسکن را با قیمت 
غیر واقعی آگهی کند، مالک می تواند 
این آگهی را تایید نکند و جلوی انتشار 
آن را بگیرد چراکه قبل از انتشار آگهی 
با ارســال پیامکی به مالــک وی را از 
انتشار آن آگهی با جزییات قیمت مطلع 
می کنند و در صورتی که مالک موافق 
انتشار آگهی باشد، کد رهگیری ارسال 
شده به شماره همراه را به آگهی کننده 

معرفی شده، ارسال می کند.
دستمالچیان اظهار داشت:  حال 
اینکه مشــاورین اماک و سکوهایی 
که برخاف مفاد این موضوع قانونی، 
نسبت به انتشار آگهی اقدام کنند، اقدام 
آنها به عنوان عرضه خارج از شــبکه 
موضوع مــاده )5( قانــون تعزیرات 
حکومتی مصوب مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام محســوب می شود و 
محکوم به جریمه ای معادل یک میلیون 
ریال برای هــر آگهی )این جریمه در 
اول اردیبهشــت هر سال معادل نرخ 
تــورم عمومی ســالانه اعامی مرکز 
آمار ایران منتهی به اســفند ســال قبل 

افزایــش می یابد( و همچنین در مرتبه 
اول و دوم به اخطار کتبی، مرتبه ســوم 
به یک هفته تعلیق فعالیت، مرتبه چهارم 
ســه ماه تعلیق فعالیت، مرتبه پنجم به 
یک سال تعلیق فعالیت، شده و بعد از 
مرتبه پنجم، مجوز فعالیت آنها ابطال و 
تا ده ســال از فعالیت در صنف مربوط 

محروم می شوند.
وی ادامــه داد:  شــاید به مقدار 
جریمه انتقاداتی مطرح شــود که 100 
هزار تومان عدد بالایی نیست اما باید 
توجه داشت که این سکوهای اینترنتی 
روزانه چند صد آگهی منتشر می کنند 
کــه جمع آن رقم قابل توجهی خواهد 
بود همچنین اینکه ایــن عدد با تورم 

افزایش پیدا می کند.
دبیــر کارگروه تنظیــم و کنترل 
بازار اماک و مســتغات با بیان اینکه 
گزارش هایی داشــتیم کــه یک فرد با 
انتشــار 5 هزار آگهــی فیک از طریق 
یکی از سکوهای اینترنتی توانست 5 
درصد قیمت یک منطقــه را افزایش 
دهــد، گفت: این تخلفــات را هم از 
طریق بازرسی ها شناسایی می کنیم و 
از سوی دیگر این شناسایی های انتشار 
آگهی هــای فیک از طریق مالک ملک 
گزارش  داده می شود و سوت زنی ها و 
گزارش های مردمی از گام های بعدی 
شناسایی آگهی های فیک در سکوهای 

اینترنتی است که به اجرا می رسند.

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات:

با انتشار ۵ هزار آگهی جعلی قیمت 
مسکن را افزایش دادند!

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات با بیان اینکه با قانون جدید مسکن جلوی انتشار آگهی های جعلی را 
می گیریم، گفت: گزارش هایی داشتیم که یک فرد با انتشار 5 هزار آگهی فیک از طریق یکی از سکوهای اینترنتی توانست 5 درصد 

قیمت یک منطقه را افزایش دهد.

فولادگر:آبدرشرایطناترازیوبیپولی!

گــروه اقتصادی -  عضو کنفدراســیون صنعــت آب گفت: در حوزه 
آب بزرگتریــن مصرف کننده؛ فقیرترین مصرف کننده اســت که نمی تواند 
سرمایه گذاری کند بنابراین وزیر انتخابی باید مباحث مالی و مدیریتی و چند 
وجهی بودن بخش آب را بداند و در این صورت ظرف 10 ســال مشکل آب 

کشور حل می شود.
رضا حاجی کریم ، درباره اوضاع آب در شرایط کنونی و برنامه هایی که 
دولت چهاردهم باید برای رفع چالش ها اجرایی کند، اظهار داشت: ابتدا وزیر 
جدید باید در نظر داشته باشد که وارد وزارتخانه ای می شود که در بی پول ترین 
دوره تاریخ وزارت نیرو بســر می برد، یعنی رقم اعتبارات وزارتخانه بشدت 
کاهش پیدا کرده از طرف دیگر به محض ورود و در روز معارفه با دو ناترازی 
آب و برق مواجه است که به عینه خود را نشان می دهد و این مسئله خود را به 

زندگی و کسب و کار مردم غالب کرده است.
وی افزود: از سوی دیگر وزیری که وارد این وزارتخانه می شود با انبوهی 
از پروژه های نیمه تمام آب و برق مواجه است یعنی پروژه هایی که سال ها معلق 

مانده و ذینفعان متعددی دارد که اکثرا ناراضی هستند.
این عضو کنفدراسیون صنعت آب گفت: اکنون با ناترازی شدید خصوصا 
در حوزه آب مواجهیم که بشدت چندوجهی است یعنی این ناترازی آب بخش 
شرب، صنعت  و کشاورزی را تحت تاثیر قرار داده بنابراین وزیری که بر مسند 

می نشیند قائدتا باید برای رفع این ناترازی ها برنامه ای داشته باشد.
وی بیان داشت: در دو حوزه برنامه های سازه ای و غیرسازه ای باید برنامه 
تعریف شــود، برنامه های سازه ای تعیین تکلیف پروژه های بخش آب و آبفا 
و در نظر گرفتن محل های تامین مالی وظیفه خیلی مهمی اســت، زیرا وزیر  
منتخب باید قفل سرمایه گذاری در حوزه آب را از طریق بازار سرمایه، بانک 
و یا ســایر طرق تامین مالی بشــکند و بتواند بخش خصوصی را مجاب به 
سرمایه گذاری در حوزه آب کند و مشکات و مسائل این حوزه را حل کند در 
حوزه غیرسازه ای نیز وزیری که بر سر کار می آید باید بتواند با سایر ذینفعان 
بخصوص بخش کشاورزی که امروز حدود 90 درصد آب کشور را مصرف 

می کند، تعامل سازنده برقرار کند.
حاجی کریــم تصریح کــرد: علیرغم مصرف 90 درصد آب کشــور؛ 
کشــاورزان همچنان مسئله معیشتی دارند و هم برای تامین آب همین کشت 
فعلی هم دچار مشکل عدیده ای دارند، تا زمانی که ارتباط سازنده بین وزات 
نیرو و وزارت کشاورزی نه در سطح وزارتخانه بلکه در سطح فعالین وزارت 

کشاورزی تعریف نشود؛ نمی توان مسئله آب را در کشور حل کرد.
وی خاطرنشــان کرد: در حوزه آب باید توان چانه زنی و اجماع ســازی 
وجود داشــته باشد، ســند دانش بنیان امنیت غذایی گام رو به جلو در حوزه 
سیاســت گذاری کشاورزی است اما در همین این سند وزارت نیرو یک عدد 
برای مصرف آب کشــاورزی و وزارت جهاد یک عدد دیگر را عنوان می کند 
بــه طوری که یکــی از وزارتخانه ها ۸2 میلیارد متر مکعب و دیگری عدد ۷0 
میلیارد متر مکعب را مشــخص کرده است یعنی در این شاخص مهم بین دو 
وزارتخانه 15 درصد اختاف وجود دارد و این اختاف در شورایی به ریاست 
رئیس جمهور حل نشده باقی مانده است، یعنی وزرای کشاورزی و نیرو توان 
اجماع سازی و توافق بر سر این مسئله را نداشته اند، البته به عقیده بنده وزارت 

کشاورزی توافق لازم را نمی کند.
این کارشناس حوزه آب گفت: در هر حال وزیر باید اجماع سازی کرده 
و با بخش کشاورزی به توافق برسد و فاصله بین تولیدکننده، تخصیص دهنده، 
توزیع کننده و مصرف کننده بزرگ آب یعنی بخش کشــاورززی را حل کند و 

در غیر این صورت قادر به حل مسئله آب در کشور نخواهیم بود.
وی یادآور شد: این را هم باید بدانیم در حوزه آب بزرگترین مصرف کننده؛ 
فقیرترین مصرف کننده اســت که نمی تواند سرمایه گذاری کند بنابراین وزیر 
انتخابی باید مباحث مالی و مدیریتی و چند وجهی بودن بخش آب را بداند و 

در این صورت ظرف 10 سال مشکل آب کشور حل می شود.

 
گــروه اقتصــادی  - بنابــر گفته 
کارشناســان، با تحقق دلارزدایی از روابط 
تجاری عاوه بر کاهش هزینه برای تجار، 
ریسک تجارت نیز کاهش پیدا خواهد کرد.
دلارزدایــی از تجارت مســیری که 
حالا ضرورت تحقق آن برای بســیاری از 
کشــور های جهان مشخص شده و کشور 
ما نیز در این مسیر گام های عملی برداشته 
اســت و حالا بنابر اعام مســئولان بانک 
مرکــزی با پیمــان پولــی دو جانبه که به 
تازگی به امضاء رسیده دیگر ارز ثالث میان 
تبادلات ایران و روسیه در کار نخواهد بود.
دلارزدایــی از تجارت که محمدرضا 
فرزیــن رئیــس کل بانک مرکــزی بر آن 
تاکید دارد و در این راســتا اظهار کرد: اگر 
بتوانیم در مبادلات بین روسیه، ایران، چین 
و سایر کشــور ها از روبل، یوآن، درهم و 
ریال استفاده کنیم، مانع بزرگی در تجارت 
دو کشور برداشــته خواهد شد و منجر به 

تقویت ارتباط دو کشور می شود و سرمایه 
گــذاران و فعــالان اقتصادی دو کشــور 
می توانند اشــتراکات بیشتری با هم داشته 

باشند.
پرچم ایران و روسیه

در ادامه هم محســن کریمی معاون 
امور بین المللی بانک مرکزی با اشــاره به 
پیمــان جدید میان ایران و روســیه اظهار 
کــرد: موضوع پیمان پولی از نوع معاوضه 
پولی تجربه جهانی دارد و بنابر این ادبیات 
دلارزدایــی شــکل گرفت ما بر اســاس 
وضعیت تحریمی خود دست به کار شدیم 
و تجربیاتی را اندوختیم و بر این اســاس 
با کشور روســیه طی دو سال کار پیچیده 
اقدامات خود را پیش بردیم ایده این پیمان 

از سوی ایران است.
او افزود: دلار و یورو مورد استفاده تجار 
در تعامات خارجی بودند و این نوع ابزار 
به ســبب سوءاستفاده آمریکا آسیب زا بود 

بر این اساس کشور ها برای تحریم ناپذیری 
به سمت دلارزدایی و یوروزدایی رفتند و ما 
هم در این راستا حرکت کردیم، اما خوب 
در این زمینه نکاتی از جمله کاهش ارزش 
پــول ملی مطرح بود که ابزار های آن را هم 

طراحی کردیم.
دلارزدایی یعنی گذاشــتن دلار 

در تبادلات تجاری خارجی
ایــن مقــام مســئول در ادامه گفت: 
دلارزدایــی در ادبیات بین الملی یعنی کنار 
گذاشتن دلار در تبادلات تجاری خارجی 
خــود این رویکرد اســت که باعت خنثی 
سازی تحریم می شود. در این پیمان پولی 
برای ریال ایــران تقاضای مبادلاتی ایجاد 
کردیم و این موضــوع باعث قدرتمندی 

پول ملی می شود و اثر ضد تورمی دارد.

بــه گفتــه متخصصان ایــن  حوزه، 
تســهیل گری بحث صادرات، واردات و 
معادلات تجاری از جمله مزایای دلارزدایی 
از روابط تجاری کشور محسوب می شود 
موضوعــی که کارشــناس امــور بانکی 
حجت الله فرزانی هم با اشــاره به این نکته 
گفــت: پیمان های پولی دو و یا چند جانبه 
به ویژه پیمان پولی اخیر میان روبل و ریال 
می تواند کمک کننده بســیار مناسبی برای 
تســهیل گری بحث صادرات و واردات و 

معادلات تجاری باشد.
این کارشــناس امور بانکی می گوید: 
زمانی که یــک ارز جهان روا همانند دلار 
را از تجــارت و مبــادلات تجاری خود با 
دیگر کشــور ها برداریم می توانیم جلوی 
آثار تســعیر کردن را بگیریم از سوی دیگر 

به ســبب حذف واسطه دیگر بحث امکان 
تحریــم و آثار آن کمرنگ می شــود و به 
عبارت دیگر ما گام در یک مســیر تحریم 

ناپذیر برداشتیم.
فرزانــی همچنین با اشــاره به پیمان 
پولی جدید افزود: با پیمان پولی، مبادلات 
براســاس ارز های محلی ریــال و روبل 
خواهد بود و نیازی نیســت از ارز دیگری 
استفاده شود که این شروعی برای جهش در 
مبادلات تجاری کشور محسوب می شود 
زمانی که دیگر ارز ثالث میان تبادلات ایران 
و روســیه در کار نخواهد بود تجار نیز به 
آسانی و با دغدغه کمتری به مسیر و فعالیت 

خود ادامه خواهند داد.
ضــرورت ترویــج تجربــه 

دلارزدایی 

در ادامــه هم آلبرت بغزیان اســتاد 
دانشگاه و کارشــناس اقتصادی گفت: به 
طــور خاصه دلارزدایی از روابط تجاری 
کشور مسیری است که قدرت های جهان 
دیگــر نمی تواننــد آن را تحریم کنند و به 
عبارتــی راهی تحریم ناپذیر اســت و از 
سوی دیگر به سبب این عدم تحریم پذیری 
ریسک تجارت به شکل قابل قبولی برای 
تجار کشور کاهش پیدا می کند و این مهم 
می تواند به رشد تجارت، افزایش اطمینان 

و انگیزه میان تجار موثر باشد.
او افزود: از سوی دیگر با دلارزدایی از 
روابط تجاری شاهد کاهش هزینه تجارت 
برای تجار خواهیم بود و این هم می تواند 
بســیار حائز اهمیت باشــد، اما نکته مهم 
این اســت که نباید این روند منوط به چند 
کشور باشــد و باتوجه به تجربه ای کنونی 
و عضویــت ایــران در بریکس می توانیم 
دلارزدایــی از روابط تجاری را با ســایر 

کشــور ها نیز عملیاتی کنیم و این موضوع 
را ترویج دهیــم که این هم یک ضرورت 

است.
دلار زدایی

دلارزدایی که رهبر معظم انقاب هم 
در یکی از ســخنرانی های خود با اشاره به 
وابستگی اقتصاد کشــور به دلار به عنوان 
نقطــه ضعفی مهــم بیان کردنــد: برخی 
کشــور هایی که مــورد تحریم غرب قرار 
گرفتند با قطع وابستگی خود به دلار و کار 
کردن با پول های محلی، وضع بهتری پیدا 
کردنــد که ما نیز باید همیــن کار را انجام 

دهیم.
حالا باتوجه به تاکید مکرر رهبر معظم 
انقاب و شــرایط تحریمی کشــور بنظر 
می رســید اکنون دلارزدایی برای کشور ما 
یک ضرورت محسوب می شود که در این 
راستا هم باتوجه به اقدامات اخیر گام های 

عملی موثری برداشته شده است.

اماواگرهایدلارزداییدرروابطتجاری

گروه اقتصادی - بــا توجه به 
انتشــار اخباری مبنــی بر ممنوعیت 
قیمت گذاری دســتوری در پی آغاز 
ابــاغ برنامه توســعه هفتــم، عضو 
شــورای عالی اجرای سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساســی، تشریح 
کرد کــه ممنوعیــت قیمت گذاری 
دســتوری خــودرو، منــوط به نظر 
شــورای رقابت پیرامون انحصاری 

بودن یا نبودن خودرو خواهد بود.
اخباری مبنی بر اظهارنظر عضو 
شــورای عالی اجرای سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساســی مبنی بر 
دســتوری  قیمت گذاری  ممنوعیت 

منتشر شد.  
حمیدرضا فولادگر، ضمن تاکید 
بــر اینکه اباغ برنامه هفتم توســعه، 
راهگشای مسائل اقتصادی در دولت 

چهاردهم خواهد بــود، اظهار کرده 
است: با توجه به آغاز اباغ برنامه  هفتم 
توسعه و آغاز فعالیت دولت چهاردهم 
می تــوان نســبت بــه راهگشــایی 
 برخی از مســائل اقتصــادی امیدوار 

بود.
وی ضمن اشاره به ماده 4۸ قانون 
برنامه هفتم توسعه که به قیمت گذاری 
دستوری اشــاره دارد، تصریح کرده 
است:  بر اساس این ماده قیمت گذاری 
دستوری، به استثنای کالاهای اساسی، 
یارانه ای، کالا و خدمات انحصاری و 
دولتــی در دیگر کالاها ممنوع بوده و 
این موارد در سه تبصره تعریف شده 

است.
آیا خــودرو هم مشــمول 
ممنوعیت قیمت گذاری دستوری 

خواهد بود؟

در پی این موضوع این ســوال 
مطرح است که آیا خودرو هم مشمول 
این ماده خواهد بود و با اجرای برنامه  
توسعه هفتم، قیمت گذاری دستوری 

آن ممنوع است؟
در این رابطه، این عضو شورای 
عالی اجرای سیاســت های کلی اصل 
44 قانون اساسی، در گفت وگو با ایسنا، 
تصریح کرد: ممنوعیت قیمت گذاری 
دســتوری برای خودرو یــا غیر آن، 
بسته به نظر شــورای رقابت خواهد 
بود؛ چنانچه شــورای رقابت صنعت 
خودرو را انحصاری اعام نکند، این 
موضوع شــامل خودرو هم می شود؛ 
اما چنانچه شورای رقابت معتقد باشد 
که صنعت خودرو همچنان انحصاری 
است، همچنان مشمول قیمت گذاری 

دستوری خواهد بود.

حذف کرمــان موتور و مدیران 
خودرو از فهرســت فعالان اقتصادی 

گمرک
در همین راســتا با مصوبه کمیته 
فعالان اقتصــادی برگزیده گمرکی،  
دو شــرکت خودرویی کرمان موتور 
و مدیــران خــودرو از فهرســت 
شــرکت های فعال اقتصادی گمرکی 

حذف شدند.
گمرک ایران در راستای تسهیل 
تجارت و آسانی ورود و خروج کالاها 
و تجهیزات تولیدی برای شرکت های 
معتبر اقتصادی گمرکی، مســیرهای 
ســبز گمرکی برای برخی شرکت ها 
قائل می شــود، اما اگر شــرکت ها در 
جریان مبادلات خود دچار خاف و 
یا عدم شــفافیت شوند، از تسهیات 

مسیر سبز حذف می شوند.

در آخرین جلســه کمیته فعالان 
اقتصــادی برگزیــده گمرکی که در 
گمرک جمهوری اسامی ایران برگزار 
شد، مصوب شد که دو شرکت کرمان 
موتــور و مدیران خــودرو از فعالان 

گمرک حذف شوند.
در نامه ای که در 1۷ تیرماه ســال 
جاری به امضــای محمد رضوانی فر 
رئیس کل گمرک رســید، آمده است، 
دو شــرکت خودروســازی کرمان 

موتور و مدیران خودرو از فهرســت 
فعــالان اقتصــادی برگزیده گمرکی 

)AEOَ( حذف شدند.
فعالان اقتصادی برگزیده گمرکی 
به واردکنندگان یا صادرکنندگانی گفته 
می شــود که مشمول برخی از شرایط 
و تسهیات ویژه از جمله مسیر سبز، 
ارزیابــی در محل ، ترخیص ســریع 
 و ترخیص نســیه کالاهــا از گمرک 

است.

قیمتگذاریدستوریبرایخودروممنوعشد؟

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک 
و مســتغلات با بیان اینکه گزارش هایی 
داشتیم که یک فرد با انتشار 5 هزار آگهی 
فیک از طریق یکی از سکوهای اینترنتی 
توانســت 5 درصد قیمــت یک منطقه را 
افزایش دهد، گفــت: این تخلفات را هم از 
طریق بازرســی ها شناسایی می کنیم 
و از ســوی دیگــر این شناســایی های 
انتشــار آگهی های فیــک از طریق مالک 
ملک گزارش  داده می شود و سوت زنی ها 
و گزارش هــای مردمی از گام های بعدی 
شناســایی آگهی های فیک در سکوهای 
اینترنتی اســت که به اجرا می رســند.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
ارشد حوزه انرژی گفت: برای رسیدن 
بــه هاب انرژی منطقه کــه در برنامه 
هفتم توســعه مورد توجه قرار گرفته 
اســت، باید به دنبال رفع تحریم ها و 
توســعه بازار هم باشــیم که با توجه 
به پتانســیل های ایران این امر شدنی 

است.
مهدی حسینی ، با اشاره به لزوم 
اجرای برنامه هفتم توســعه در دولت 
چهاردهم، اظهار کرد: اگر قرار است 
ایــران به هاب انــرژی منطقه که در 
برنامه هفتم توســعه نیز به آن اشــاره 
شــده، دســت یابد، باید به موضوع 
تحریم هــا و ای اف تی اف توجه کند 
تا بتواند به جایگاه واقعی خود دست 
یابد، شرایط باید به گونه ای پیش برود 
کــه ایران بتواند نقش ویژه ای در بازار 

داشته باشد.
وی با بیــان اینکه افزایش تولید 
ضمــن اینکه می تواند نیازهای داخل 
را برطرف می کنــد موجب افزایش 
تاثیرگذاری در بازار نیز خواهد شــد 
اما باید موانع صادرات برداشته شود. 
هرچند که در این مدت نیز  توانستیم 
با دور زدن تحریم شــرایط مناســبی 
را ایجار ایجاد کنیم اما کشــوری که 
بخواهد هاب انرژی منطقه باشد نباید 

شرایط موجود را داشته باشد.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی 

با تاکید بر اینکه در صنعت نفت نیازمند 
سرمایه گذاری و ایجاد تکنولوژی های 
جدید است، گفت: چندین سال است 
کــه می گوییم ســرمایه های داخلی 
می تواند مشــکات را حل کند؛ اول 
باید نگاه کرد در طول سال های اخیر 
چه میزان سرمایه داخلی جذب شده، 
بی شک تفکر مقابله با جذب سرمایه 

خارجی هم غیر حرفه ای است.
حســینی افزود: گفته می شــود 
بــا جذب ســرمایه خارجی بدهکار 
می شــویم، با این تفکــر بزرگترین 
بدهکارهــا آمریکا و چین هســتند 
چراکه بیشترین سرمایه را جذب می 
کننــد و در بخش های مختلف به کار 
می گیرند، جذب ســرمایه خارجی 
یکی از فاکتورهــای اندازه گیری در 
میزان رشد و فعال بودن اقتصاد کشور 

است.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی 
با تاکید بر لزوم بررسی آنچه در مسیر 
راه وجود دارد و مشــکل ایجاد کرده 
است، گفت: حتما باید مسائل را حل 

کنیم.
حســینی افزود: ترکیــه بدون 
داشتن گاز همه کاره شده است، امروز 

آذربایجان که زمانی به دنبال ساخت 
پمپ بنزین توسط ایران در کشور خود 
بود اکنــون در اروپا پمپ بنزین های 
مدرن احداث می کند و یکی از بزرگان 
نفتی و گازی خصوصا نفت است.   

وی با بیــان اینکه ما درحالی که 
بزرگترین ذخایر گازی دنیا داریم اما 
آن اتفاقی که باید، نیفتاده است، گفت: 
باید مســائل کشور از جمله تحریم را 
با حفظ کامل جایگاه، عزت و احترام  

حل کنیم.
وی گفــت: در شــرایطی کــه 
آمریــکا از برجام خارج شــد، یک 
مطالعه مفصلی را روی کنوانســیون 
بین المللی وین، کنوانسیون نیویورک 
یا قراردادهایی که با آمریکا داشــتیم، 
انجــام داده و به این نتیجه رســیدم 
کــه نحوه اقدام آمریــکا در خروج از 
برجام با کنوانســیون های بین المللی 

سازگاری ندارد.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی 
با بیان اینکه ماحصــل آن گزارش و 
به دنبــال عزمی که در کشــور بود از 
آمریکا شــکایت کردیم، در دســتور 
اولیه ای که صادر شــد، سه بند وجود 
داشــت که کاما به نفع ما بود چراکه 

همه اعضای ســازمان ملل متعهد به 
اجــرای احکام و دســتورات دیوان 
دادگستری لاهه هستند و آمریکا این 

مساله را رعایت نکرده بود.
حســینی با بیان اینکــه یکی از 
ایــن بندها این بود که آقایون کاری را 
نکنند که شرایط بدتر شود یعنی نباید 
تحریم ها ایجاد می شــد و گفته بودند 
که قانع نشــدیم که تحریم ها به مردم 
ایران آسیب نمی زند، یعنی تحریم ها 
آسیب زاســت که این هم با بند درج 
شــده مخالفت داشت، گفت: این سه 
بنــد کاما ما را محفــوظ می کرد که 
تحریم ها اعمال نشــود اما آمریکا این 

کار را انجام داد.
به گفته وی آمریکا نمی تواند وتو 
کند چراکه در نحوه رای گیری آمریکا 
آمده است که اگر کسی خودش طرف 
دعوا باشد، رای آن در شورای امنیت 
ممتنع اســت و اگر قرار است مسائل 
تحریم را حل کنیم، باید شکایت کنیم 

و راه را پیش ببریم.
این کارشــناس ارشــد حوزه 
انــرژی  با بیان اینکه شــورای امنیت 
مجبور اســت اگر قطعنامه هم صادر 
نکنــد، بیانیه صادر کند و خاصیت آن 

این خواهد بود کشورهایی که امروز 
تحریم هســتند چون بیانیه شــورای 
امنیت واجب الاجراست، کار درست 
خواهــد شــد، اظهار کــرد: یک راه 
صلح جویانه مذاکره و یک راه شکایت 

وجود دارد.
حسینی با تاکید بر اینکه موضوع 
تحریــم باید حل شــود، گفت: اگر 
مسائل تحریم حل شود، نفت و گاز ما 
آنقدر جاذبه دارد، به دلیل هزینه های 
پایین،  و زمین شناســی بسیار خوب، 
شــرکت های مختلــف اروپایــی، 
آمریکایی و آســیایی آماده هستند تا 

وارد معامله با ایران شوند.
وی ادامــه داد: قراردادهای نفتی 
که منعقد کردیم در زمان تحریم بود، 
آمریکا تحریم ایلســا را از سال 13۷5 
علیه ما اعمال کرد ولی با اکثر کشورها 

به جزآمریکا قرارداد منعقد کردیم.
این کارشــناس ارشــد حوزه 
انــرژی  با بیــان اینکه در شــرایط 
تحریمی توانســتیم پارس جنوبی را 
توســعه و ظرفیت داخلی را افزایش 
دهیم، گفت: روزی که شروع کردیم 
ظرفیــت داخلی ما آنقدر ضعیف بود 
که برای میدان بال از شورای اقتصاد 

مجوز گرفتیم که قانونی که می گوید 
51 درصد ایرانی باشــد تا 20 درصد 
کاهش دهند تا بتوانیم قرارداد منعقد 
کنیم، اما ســال 13۸4 میزان مشارکت 
ایرانی هــا در فازهــای 4 و 5 پارس 
جنوبی بالای ۶0 درصد بود. حسینی 
بــا تاکید بر اینکه ظرفیت ســازی در 
تمام جنبه ها اتفاق افتاد و ایران امروز 
بزرگتریــن قدرت صنعتی دریایی در 
منطقه است، تصریح کرد: زمانی که با 
دنیا کار کنیم و مشارکت داشته باشیم 

هم می توانیم  کار را پیش ببریم.
بــه گفتــه وی اگر قرار اســت 
یک وزیر خــوب و مدیران عالی در 
بخش های مختلف صنعت نفت ایفای 
نقش کنند باید به دنبال توسعه باشند 
و امیدوارم انتخــاب خوبی صورت 
بگیرد و بتوانیــم برنامه هفتم را پیاده 

کنیم.

حسینی کارشناس ارشد حوزه انرژی مطرح کرد:

شرطلازمبرایتبدیلایرانبههابانرژیمنطقه


